
О Косову, преговорима и Датуму

Пише: Амбасадори Немачке и Италије и САД
субота, 16 март 2013 15:59

  

Амбасадор Немачке Хајнц Вилхелм одговара на пет питања ”Новости” о захтевима око
Косова и одлуци о датуму за преговоре са Европском унијом.

  

  

1. Сматрате ли да је Србија направила довољан напредак да у јуну добије датум за
почетак преговора са ЕУ?

  

- Заиста ценимо напоре које Србија и ваша влада, а посебно премијер Ивица Дачић,
улажу како би се са Приштином пронашло заједничко решење. Надам се да ће се
договор постићи и да ће Србија добити датум. Али још је рано за дефинитивне оцене
каква ће бити одлука врха ЕУ. Разговори у Бриселу ће се наставити. Наредни дани су
одлучујући, и све ће зависити од извештаја Европске комисије и Кетрин Ештон у априлу.
Тек тада ће државе ЕУ, укључујући Немачку, моћи да процене шта је урађено и да ли је
то довољно за добијање датума.

  

2. Да ли је српски предлог о Заједници српских општина прихватљив за вас и
очекујете ли договор?

  

- Искрено се надам. Напорно радимо на томе. Да, кључ је у томе које надлежности ће
ЗСО имати. Генерално, предложени концепт је прихватљив за Немачку. Тај споразум је,
такође, у сагласности са Ахтисаријевим планом и очекујемо да се ствари помере напред.
Напредак Србије и Косова ка ЕУ, који Немачка снажно подржава, битан је за цео
регион, мир и стабилност на Балкану.

  

3. Како ћете одговорити на позиве Београда свету да изврши притисак на
Приштину да буде спремнија на договор?
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- Не притискамо ниједну страну да постигну договор, нити навијамо за било кога.
Чланице ЕУ нису директно укључене у преговоре, па ни Немачка. Европска унија и
Ештонова су медијатори дијалога, и она улаже огроман напор да се дође до
прихватљивог решења.

  

4. Хоће ли током одлучивања о датуму за преговоре са ЕУ бити нових услова?
Помињала се столица за КиМ у УН?

  

- Неће бити никаквих нових услова у овој фази интеграција. Зелено светло Србије за
чланство Косова у Уједињеним нацијама неће се тражити пре одлуке о датуму, односно
отварању преговора. Али, столица за Косово на Ист Риверу ће постати тема пре него
што Србија постане чланица ЕУ.

  

5. Да ли се под нормализацијом односа подразумева потписивање споразума
Београда и Приштине?

  

- Мислим да је идеја европске шефице дипломатије Кетрин Ештон да се договори ставе
на папир пре половине априла, односно пре финализирања извештаја Европске
комисије. У том случају, тај папир би био предмет дискусије лидера на седници
Европског савета у јуну и вероватно кључан за доношење одлуке о датуму.

  

Амбасадор САД Мајкл Кирби одговара на пет питања ”Новости” о захтевима око
Косова и одлуци о датуму за преговоре са Европском унијом.

  

  

1. Сматрате ли да је Србија направила довољан напредак да у јуну добије датум за
почетак преговора са ЕУ?
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У овом тренутку је прерано рећи шта ће бити у извештају Европске комисије у априлу.
Надам се да ће до тада бити учињен довољан напредак. САД су више пута нагласиле да
снажно подржавамо пут Србије у ЕУ. Често ме питају шта мислимо о могућности да се
Србија окрене Русији, Кини, Истоку... Наш став је да Србија треба да уради оно што
мисли да је најбоље за њу. Српски лидери стално понављају да је европска породица
будућност ваше земље. То је тежак пут, проналажење решења на Косову које је
прихватљиво за све није лако. Досад је било доста напретка, али потребно је још. Лично
сам оптимиста када говоримо о одлуци у јуну, јер је ЕУ прави пут за Србију.

  

2. Да ли је српски предлог о Заједници српских општина прихватљив за вас и
очекујете ли договор?

  

- Сви траже разлике између ЕУ и САД о овом питању, а оне не постоје. Оно што је
прихватљиво за Београд и Приштину, прихватљиво је и за нас. Желимо оно што хоће и
Србија и Косово, а то је решење које ће функционисати на терену. Желимо да Србија
постане спремна да се прикључи ЕУ и да нека питања из прошлости стави у историјске
књиге.

  

3. Како ћете одговорити на позиве Београда свету да изврши притисак на
Приштину да буде спремнија на договор?

  

У Приштини такође мисле да треба више притиснути Београд да буде кооперативнији.
Ово су тешки преговори, важни су за обе стране. Разговарамо све време, али није реч о
притиску, већ о охрабривању обе стране да се види где могу бити флексибилније, а да
не прелазе своје црвене линије.

  

4. Хоће ли током одлучивања о датуму за преговоре са ЕУ бити нових услова?
Помињала се столица за КиМ у УН?

  

Када је бивша секретарка Хилари Клинтон била у Београду, јасно је ставила до знања
да не очекујемо, нити тражимо, да Србија призна Косово. Нећемо је спречавати ни
уколико се одлучи на то. Овде није реч о новим условљавањима, већ о ”различитим
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реалностима”, које се на један начин тумаче у Приштини, а на други у Београду.

  

5. Да ли се под нормализацијом односа подразумева потписивање споразума
Београда и Приштине?

  

Уколико две стране постигну договор, очекујем да се у једном тренутку све то стави и на
папир. То не значи да је то крај разговора Београда и Приштине. Јер, тек онда долази
најтежи део - имплементација. На пример, договор о прелазима је постигнут, али још није
у потпуности примењен, нису профункционисали ни официри за везу.

  

Амбасадор Италије Армандо Варикио одговара на пет питања ”Новости” о захтевима
око Косова и одлуци о датуму за преговоре са Европском унијом.

  

  

1. Сматрате ли да је Србија направила довољан напредак да у јуну добије датум за
почетак преговора са ЕУ?

  

- Надамо се да ће најважнија отворена питања између Београда и Приштине, ако се не
реше у потпуности, бити приведена до самог краја пре извештаја ЕК у априлу. У овом
тренутку, не могу да кажем да ли ће Италија у јуну гласати за датум, видећемо коју ће
одлуку донети наша влада. Али, ми снажно политички подржавамо да се међу
чланицама ЕУ постигне консензус о томе и да Србија начини тај важан наредни корак на
европском путу.

  

2. Да ли је српски предлог о Заједници српских општина прихватљив за вас и
очекујете ли договор?
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- Први пут, све стране су биле довољно храбре да се ухвате укоштац са правим
проблемима. Разумемо шта Србија тражи - да се да могућност вашим сународницима који
живе на Косову да се њихов глас чује. То је и циљ Брисела, да се да шанса свим људима,
без обзира на то да ли су Срби или Албанци, да се на Косову осећају као код куће, а не
као грађани другог реда. Само такав договор може и да заживи у будућности. Сада, у
том правцу, треба дефинисати надлежности и овлашћења ЗСО које ће прихватити обе
стране. Европа је мајстор компромиса, ми их постижемо сваког дана о различитим
питањима и зато се надамо да је то могуће и између Београда и Приштине.

  

3. Како ћете одговорити на позиве Београда свету да изврши притисак на
Приштину да буде спремнија на договор?

  

- Није паметно сада говорити о притисцима. Ово мора да буде споразум у којем ће се и
Београд и Приштина осећати као победници, а не као да једна страна потчињава другу.
Знам да ово задире и у питање унутрашње политике Косова и Србије, њихове законе и
уставе, али сви морају да разумеју да договор мора да буде одржив и фер, а не да
превагне једна страна.

  

4. Хоће ли током одлучивања о датуму за преговоре са ЕУ бити нових услова?
Помињала се столица за КиМ у УН?

  

- Неће бити нових услова. Закључци Европског савета из децембра су ту јасни,
очекивања од Србије су позната и на то сви треба да се фокусирамо како би се у
наредним недељама постигао највећи могући напредак.

  

5. Да ли се под нормализацијом односа подразумева потписивање споразума
Београда и Приштине?

  

- У преговорима се већ отишло изнад те формулације ”нормализација односа”. Па, ко је
пре само неколико месеци веровао да ће се председник Николић срести са Јахјагом, да
ће Дачић седети за истим столом са Тачијем... Какав ће бити коначни епилог тих
разговора, да ли у форми споразума или не, остаје да се договоре.
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(Вечерње новости)
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